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ان أهمية البحث لما لاتخاذ القرار من أهمية بالغة لدى المهتمين بعلوم الإدارة ، ومن أهم دلالاتها أن كثيرا" ما يوصف الإداريين بمتخذي القرارات ويقاس نجاحه في عمله بقدرته على اتخاذ القرار السليم والمناسب وفي الوقت المناسب وخاصة في الاتحادات الرياضية ولكافة الأنشطة والألعاب الرياضية وتداخل هذه القرارات مع عملهم وبما
وبدون دراسة مسبقة مما يؤثر سلبا" على تنفيذ الخطط والبرامج الموضوعة .

وهدفت الدراسة الى

بناء وتطبيق مقياس اتخاذ القرارات لإداريي الهيئات العليا للاتحادات الرياضية .
تحديد مستويات معيارية لمقياس اتخاذ القرارات لإداريي الهيئات العليا للاتحادات الرياضية .
واجريت الدراسة على

إداريي الاتحادات الرياضية في اللجنة الأولمبية الوطنية في محافظة البصرة.
خلال الفترة 24/1/2008 ولغاية 15/5/2008 .
واستنتج الاباحث ان

1- يعد المقياس الحالي أداة للكشف عن مستوى اتخاذ القرارات لدى إداريي الاتحادات الرياضية في ممثلية اللجنة الأولمبية لمحافظة البصرة .

2- توزعت عينة البحث على خمسة مستويات لمقياس اتخاذ القرارات لدى إداريي الاتحادات الرياضية حيث تبين أن أعلى مستوى ( متوسط ) ويليه المستوى (مقبول) ويليه المستوى (جيد) ثم المستوى (جيد جدا) علما أن أدنى نسبة كانت في المستوى (ضعيف ).

ويوصي بـ

1- اعتماد المقياس الحالي الذي صممه الباحث للكشف عن مستوى اتخاذ القرارات لدى إداريي الاتحادات الرياضية في ممثلية اللجنة الأولمبية لمحافظة البصرة .

2- الإيعاز إلى إدارات الأتحادات الرياضية لأتخاذ القرارات بعد دراسات مستفيضة والتي تتعلق بالعملية الأدارية .

3- حرص الأتحادات الرياضية بأشراك الأداريين بعملية أتخاذ القرارات الصحيحة والتعامل معها بدقة أثناء التنفيذ .

Abstract 
Building and application of a measure of the decision-making bodies of the Supreme Administrative 
. Dr. Qusay Fawaz Khalaf, In 2010  

The importance of research to decision-making of the utmost importance to the interest in science administration, and the most important implications that often "described as administrators with decision makers and measured his success in his ability to take the right decision and at the right time, especially in the sports federations and all activities and sports and the intrusion of those decisions with the their work, including 
Without a prior study, which negatively affects "the implementation of plans and programs. 
The study aimed to 
Building and application of standard decision-making bodies of the Supreme moderators of sports federations. 
Determining the levels of standardized measure of decision-making bodies of the Supreme administrators of sports federations. 
The study was conducted on 
Moderators of sports federations, National Olympic Committee in the province of Basra. 
During the period 24/1/2008 until 15/5/2008. 
It was concluded that Abages 
1 - is the current standard tool for the detection of the level of decision-making to the moderators of sports federations in the Olympic Committee representatives in Basra Governorate. 
2 - distributed a sample search on the five levels of scale decision-making to the moderators of sports federations, it was found that the highest level (average), followed by level (acceptable), followed by level (good), and the level (very good) note that the lowest proportion was in the level (weak). 
It is recommended to 
1 - Adoption of the current scale was designed by the researcher to detect the level of decision-making to the moderators of the sports federations in the Olympic Committee representatives in Basra Governorate. 
2 - to instruct the departments of sports federations to take decisions after thorough studies and related to the management process. 
3 - keen sports federations, the involvement of administrative process of making the right decisions and deal with them carefully during implementation. 

